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جوابیه فروشگاه زنجیره ای افق کوروش به »فرهیختگان«
 تعداد شعب فروشگاه ما کم نشده است

پیرو خبر درج شـــده با تیتر »تعطیلی 20 درصد شـــعبه  های فروشگاه  های زنجیره  ای 
تهران« در مورخ یکشنبه ۱۹ آذر ۱۴02 به اطلاع می رساند تعداد فروشگاه های زنجیره ای 
کشـــور حدود ۹500 شـــعبه بوده و آمار 3200 شـــعبه، صرفا مربوط به تعداد شـــعب 

فروشگاه های زنجیره ای افق کوروش است. همچنین در بخش دیگری از این خبر 
تعداد شعب افق کوروش در شهر تهران در سال ۱۴0۱، 282 شعبه ذکر شده، درحالی که 

تعداد دقیق شعب افق کوروش شهر تهران در این سال 335 شعبه بوده است. 

پاسخ »فرهیختگان«:  داده های گزارش روزنامه »فرهیختگان« براساس آمارنامه 
رســـمی ســـال ۱۴0۱ شـــهرداری تهران تهیه شده است. در آمارنامه مذکور نیز منبع 

داده ها، اتحادیه کشوری فروشگاه های زنجیره ای ذکر شده است. 

روز گذشته نمایندگان مجلس در نشست علنی در جریان 
بررسی گزارش کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴03، پس 
از شنیدن نظر موافقان و مخالفان درباره لایحه بودجه، با ۹۱ 
رأی موافق، ۱27 رأی مخالف و ۱0 رأی ممتنع از مجموع 235 نماینده حاضر در 
صحن، با کلیات این لایحه مخالفت کردند. طبق قانون، دولت هفت روز فرصت 
دارد تا اصلاحات جدید را اعمال کرده و لایحه را به مجلس ارائه دهد . این لایحه 
که اولین لایحه برنامه هفتم بوده، حالا با خواسته ها و دغدغه های مطرح شده از 
ســـوی نمایندگان مجلس با چالش های زیادی روبه رو خواهد شـــد. به عبارتی 
نمایندگان مجلس از سویی به کسری بودجه انقباضی دولت ایراد می گیرند و از 
سویی دیگر درخواست افزایش سقف مصارف را دارند. این چالش درنهایت 
ممکن است با طرح منابع موهوم از سوی مجلسی ها، کسری بودجه را تشدید 
کند، موضوعی که دولت در لایحه بودجه آن را مدنظر داشـــته و ســـعی کرده با 

احتیاط دست به خرج شود .

   قالیباف: این بودجه کسری قابل توجه دارد
محمدباقـــر قالیبـــاف رئیـــس مجلس نیز پـــس از رد کلیات بودجه ســـال 140۳ گفت: 
»براساس آیین نامه داخلی مجلس، دولت 7 روز فرصت دارد اصلاحات را انجام دهد 
و به مجلس بازگرداند.« رئیس مجلس ادامه داد: »من از آقای منظور و دوستان مان در 
دولت خواهشی دارم. با توجه به اینکه وقت ما تنگ است، برخی دوستان که حرف از 
دودوازدهم می زنند، بدانند که وقت برای چنین کاری نیست.« وی تصریح کرد: »ما 
باید بودجه 140۳ به عنوان سال اول برنامه هفتم را محکم و دقیق به سرانجام برسانیم لذا 
خواهش من این است با توجه به اینکه اولین سال است با استناد به ماده 1۸2 آیین نامه 
داخلی برای اصلاح ساختار بودجه کار را پیش می بریم، باید از عدم تراز و کسری عملیاتی 
جلوگیری کند.« قالیباف ادامه داد: »به صراحت اعلام می کنم این لایحه کسری قابل 
توجهی دارد و در این بودجه پیش بینی حقوق بازنشستگان صورت نگرفته است که 
آن هم به کسری اضافه می شود اگر بخواهیم این موضع را منوط به محل مالیات بکنیم 
نیز اشکال بدتری به وجود می آورد.« قالیباف افزود: »لذا بودجه کار تعاملی مجلس و 
دولت است و ما حتما باید کمک کنیم که این مساله به درستی اصلاح شود و وقت 
نیز گرفته نشود. در طول یک هفته من و کمیسیون تلفیق در خدمت دولت خواهیم 
بود و کمک خواهیم کرد بودجه ای به مجلس بیاید که جهت گیری داشته و تورم زا نبوده 

و قول های برنامه هفتم را نیز محقق کند.« 

   حاجی بابایی: دغدغه ما بازنشستگان
 مالیات و کسری است

حمیدرضا حاجی بابایی رئیس کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه در گفت وگو با 
خبرگزاری مجلس، درخصوص دلایل رد کلیات لایحه بودجه ســـال 140۳ در صحن 
مجلس، گفت: »مهم ترین ایرادات نمایندگان به کلیات بودجه ســـال 140۳ مبتنی بر 
عدم تطابق بودجه با برنامه هفتم توسعه و مباحث مربوط به افزایش حقوق بازنشستگان 
و افزایش مالیات ها بود. به گفته حاجی بابایی، نمایندگان اعتقاد داشتند که 1- میزان 
افزایـــش مالیات ها بالاســـت. 2- نمایندگان به یک ســـری از منابـــع درآمدی بودجه به 
جهت عدم تحقق، ایراد گرفتند.« حاجی بابایی در ادامه می گوید نمایندگان و رئیس 
مجلس تاکید فراوانی بر متناسب سازی حقوق بازنشستگان داشتند و ما قول شرف 
بـــرای متناسب ســـازی حقوق بازنشســـتگان گرفتیم، بودجه ای که همسان ســـازی و 
متناسب ســـازی حقوق بازنشســـتگان در آن نباشـــد از در این مجلس بیرون نخواهد 
رفت. آقای منظور در این زمینه نامه ای مکتوب ارائه کرده است. حاجی بابایی گفت: 
»آقای منظور هم تاکید کردند به شورای نگهبان نامه زده و قبول می کنند و به درستی 
می دانم که اگر خدای ناکرده یک درصد امکان تحقق نداشته باشد، نمایندگان به جد 
پیگیری خواهند کرد. ما با کمک مرکز پژوهش ها و دیوان محاسبات موضوع دریافتی 
بازنشستگان و شاغلان را بررسی کرده ایم که براساس آن باید 40 درصد مابه التفاوت در 
لایحه بودجه سال آینده بیاید تا خیال همه راحت شود و ان شاء الله مشکل بازنشستگان 
سال آینده حل خواهد شد.« رئیس کمیسیون تلفیق بودجه تاکید کرد: »در این زمینه 
با هیچ کس تعارف نخواهیم داشت و اقتدار مجلس را بار دیگر نشان خواهیم داد اما 
باید در نظر داشت منابع ما از چه چیزهایی تشکیل شده. یکی از منابع اصلی ما نفت 
بوده و در ۸ ماهه اول سال حدود 200 همت عدم تحقق داریم. درآمد منابع نفتی، باید 
واقعی دیده شـــود.« وی گفت: »از ســـال 1۳92 تا به امروز یک هزار و 6۳ همت اوراق به 
فروش رفته و برای سال آینده دولت مکلف است 225 همت اوراقی را که قبلا فروخته 
شده، پرداخت کند. این نشان می دهد که بسیاری از مواردی که روی آن اصرار داریم 

امکان پذیر نیست.« 

   زنگنه: لایحه ۱۴۰3 حداقل 6 ایراد دارد
محسن زنگنه درخصوص رد کلیات بودجه 140۳ می گوید: »یکی از موارد، درخصوص 
عدم تطابق کلیات لایحه با اهداف، مواد و تبصره های قانونی برنامه هفتم توسعه است 
که در برخی موارد نیز این عدم تطابق به تعارض و خلاف جهت احکام برنامه منجر 
شـــده بود. به عنوان مثال این تعارض درخصوص مولدســـازی، کوچک کردن دولت و 
واگذاری سهام شرکت های دولتی رخ داده و متاسفانه در لایحه دولت دقیقا عکس 
این مسائل مطرح شده بود از این رو هم میزان مولدسازی نسبت به سال 1402 کاهش 
قابل توجهی داشت و هم واگذاری شرکت های دولتی نسبت به سال گذشته حدود 
۳5 درصد کاهش را نشان می داد.« زنگنه با اشاره به موضوع اوراق مالی در بودجه سال 
140۳، ادامه داد: »در موضوع اوراق مالی در برنامه هفتم، دولت را مکلف کرده بودیم که 
میزان بدهی های خود را نســـبت به تولید ناخالص داخلی به 40 درصد کاهش دهد 
که متاســـفانه ما شـــاهد افزایش رقم انتشـــار اوراق در لایحه بودجه ســـال 140۳ بودیم.« 
زنگنه با اشاره به مسائل مربوط به نفت در لایحه بودجه، بیان کرد: »در موضوع نفت، 
شفاف سازی که یکی از اصلاحات ساختاری بودجه و همچنین سیاست های کلی 
در برنامه هفتم بود، متاسفانه در لایحه بودجه 140۳ رعایت نشده بود.« وی در ادامه با 
بیان اینکه نرخ ارز 2۸ هزار و 500 تومانی هیچ مبنای حقوقی، حداقل در سالی که ما 
 ETS می خواهیم بودجه را مصوب کنیم، ندارد ادامه داد: »این موضوع باید براساس نرخ
و تصمیم مرکز مبادله باشد.« این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به مصارف 
لایحه بودجه سال 140۳، گفت: »یکی از این مصارف بودجه مربوط به افزایش حقوق 
بازنشستگان است که براساس برآوردهایی که ما انجام دادیم حدود 100 هزار میلیارد 

تومان برای سال اول منابع نیاز دارد لذا این موضوع در لایحه دیده نشده و براساس قول 
شفاهی که رئیس سازمان برنامه و بودجه داده  نهایتا به رقم 50 هزار میلیارد تومان رسید. 
البته رئیس سازمان برنامه و بودجه این موضوع را مشروط به تحقق منابع عنوان کردند که 
مجلس نسبت به آن حساسیت نشان داد.« زنگنه با اشاره به مباحث مربوط به افزایش 
درآمد مالیاتی در بودجه سال 140۳ و نگرانی های مجلس در این بخش، گفت: »این 
مجموعه نگرانی ها باعث شد که نمایندگان نهایتا به کلیات لایحه رأی منفی دهند با 
این حال نماینده دولت افزایش 50 درصدی مالیات ها را بدون فشار بر مردم عنوان کرد 
اما افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده منعکس شده در لایحه بودجه، قطعا 
اثرات تورمی داشته و می تواند موجب تورم انتظاری شود.« وی همچنین گفت: »در این 
لایحه بودجه هیچ برنامه ای برای تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی ارائه نشده است.« 

   امیرآبادی: با افزایش مالیات ارزش افزوده مخالفیم 
ازجملـــه افـــرادی که روز گذشـــته به عنـــوان موافق لایحه بودجه صحبـــت کرد، احمد 
امیرآبادی فراهانی بود. وی گفت: »لایحه بودجه 140۳ قطعا مثل لوایح سال های گذشته 
ایراداتی دارد اما آنچه بررسی کرده ام و نتیجه چهار جلسه ای که در کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه در خدمت نمایندگان دولت و وزرا بودیم، نشان می دهد که ایراداتش نسبت به 
لوایح قبل کمتر شده و این لایحه بهتر است.« نماینده مردم قم ادامه داد: »درخصوص 
افزایش مالیات، آنچه بررسی کرده ام نشان می دهد دوستان به دلیل اجرای دو قانون، 
پایـــه مالیاتـــی را افزایش داده اند و نرخ مالیـــات را در برخی موارد حتی کاهش دادند به 
همین دلیل درآمد مالیاتی را بالا بردند. یکی از این مصوبات مربوط به ماده 159 قانون 
برنامه پنجم توسعه است که در آن شرکت های بزرگ به خصوص شرکت های دولتی 
از معافیت مالیاتی برخوردار بوده اند که این در برنامه هفتم توسعه حذف شد و حدود 
50 همت برای دولت درآمد مالیاتی خواهد داشت. همچنین قانون سامانه مودیان و 
پایانه فروشگاهی برای جلوگیری از فرار مالیاتی تصویب شد که درآمد خوبی به همراه 

خواهد داشت و در سال 140۳ اجرا خواهد شد.« 
مهم تریـــن موضوعـــی که امیرآبـــادی از زبان نمایندگان مجلـــس درخصوص مالیات 
می گوید، موضوع افزایش یک واحد درصدی مالیات ارزش افزوده است که دولت در 
لایحه 140۳ در نظر گرفته است. در صورت موافقت نمایندگان مجلس مالیات ارزش 
افزوده کالا و خدمات از 9 درصد به 10 درصد افزایش می یافت اما آن طور که این عضو 
کمیسیون تلفیق بودجه 140۳ می گوید، نمایندگان با افزایش یک درصد مالیات بر ارزش 
افزوده مخالفند. وی می گوید در کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 140۳ تمام تلاش مان را 
به کار خواهیم گرفت که در سال 140۳ قیمت ها افزایش نداشته باشند. ما می خواهیم 
جلوی فرار مالیاتی را بگیریم و از افرادی مالیات گرفته شود که درآمدهای آنچنانی دارند.

موضوع بعدی که امیرآبادی از آن به عنوان دلیل مخالفت با لایحه بودجه در مجلس 
ذکر می کند، مساله عدم همسان سازی حقوق بازنشستگان است. وی می گوید دولت 
با رئیس مجلس در برنامه هفتم توافق کرده بودند در سال اول 40 درصد، سال دوم ۳0 

درصد و سال سوم نیز ۳0 درصد اجرایی کنند. 

   رحیم زارع: دستمزدها و بازنشستگان مساله ماست
رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 140۳ در گفت و گو با خبرگزاری 
مجلس، با اشاره به دلایل مخالفت مجلس با کلیات لایحه بودجه سال 140۳ گفت: 
»برخـــی مـــوارد بودجه ســـال آتی نظیر نرخ بـــالای مالیات ها مـــورد دغدغه نمایندگان 
مجلس بود.« وی تصریح کرد: »همچنین یکی از موضوعات مورد دغدغه نمایندگان، 
عدم  منابع کافی برای افزایش حقوق بازنشستگان در لایحه بودجه بود؛ چراکه مجلس 
این موضوع را در برنامه هفتم توســـعه مدنظر قرار داده بود.« زارع بیان کرد: »بســـیاری از 
، نقدی و گندم دغدغه  نمایندگان در زمینه منابع هدفمندی یارانه ها اعم از یارانه دارو
داشتند. همچنین بحث سرمایه گذاری ها در بودجه ابهاماتی در لایحه داشت و آنچه 
در لایحه پیش بینی شده بود، مورد قبول همکاران نبود.« وی با بیان اینکه نمایندگان 
به دنبال شـــفافیت در لایحه بودجه ســـال 140۳ بودند، گفت: »رشـــد محدود حقوق و 
دستمزد برای کارمندان از جمله دغدغه های نمایندگان مجلس شورای اسلامی بود. 
امیدواریم براســـاس همکاری یک هفته ای که بین دولت و مجلس صورت می گیرد، 
اصلاحات لایحه بودجه انجام شده و بودجه با فروض شفاف تری به مجلس ارائه شود.«

   ایزدپناه: دغدغه ما همسان سازی حقوق 
بازنشستگان بود

عبدالله ایزدپناه، نماینده مردم ایذه و باغملک در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرگزاری مجلس، در خصوص رد کلیات لایحه بودجه سال 140۳ در صحن علنی 
مجلس شـــورای اســـلامی، گفت: »از ابتدای صبح کمیســـیون تلفیق لایحه بودجه و 
دولـــت گـــزارش خـــود را ارائه و مخالفان و موافقان نیز نظرات خود را درخصوص نقاط 
قـــوت و ضعـــف لایحه بودجه ســـال آینده مطرح کردند. این لایحـــه دارای نقاط قوت 
خوب و نقاط ضعفی اســـت، اما آنچه برای نمایندگان مردم مهم بود و به شـــدت آن را 
پیگیری می کردند، موضوع بازنشســـتگان بود. مساله همسان سازی بازنشستگان در 
لایحه برنامه هفتم توسعه آورده نشده بود و با مذاکراتی که مجلس و کمیسیون تلفیق 
با دولت داشتند به توافق رسیده بودند تا طی سه سال اول برنامه هفتم توسعه مشکل 
بازنشستگان را برطرف و حقوق آنها به 90 درصد حقوق پرداختی به شاغلان برسد.« 
این نماینده مردم افزود: »گزارش ها حاکی از این است که دولت طی نامه ای به شورای 
نگهبان موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان را مغایر با اصل 75 قانون اساسی 
دانسته، این موضوع موجب نگرانی نمایندگان شده زیرا موضوع بسیار مهمی است و 
این قشر شریف و عزیز ذخیره انقلاب هستند.« ایزدپناه گفت: »علی رغم اینکه رئیس 
ســـازمان برنامه و بودجه کتبا اعلام کرده 50 هزار میلیارد تومان در بودجه ســـال 140۳ به 
همسان سازی حقوق بازنشستگان اختصاص داده می شود، نمایندگان قانع نشدند. 
شاید عمده مخالفت مجلس با کلیات بودجه این بوده که باید تکلیف بازنشستگان 
و همسان سازی حقوق ها دقیق روشن شود، به همین دلیل و دلایل دیگری نمایندگان 

با کلیات بودجه مخالفت کرده و این لایحه به دولت بازگردانده شد.«

   صباغیان: افزایش ۱۸ درصدی حقوق ها بی عدالتی است
محمدرضا صباغیان، نماینده مهریز و بافق و بهاباد و خاتم و ابرکوه در نطق میان دستور 
نشست علنی دیروز در مخالفت با کلیات لایحه بودجه سال 140۳ کل کشور گفت: 
»اگرچه لایحه بودجه یک سری ویژگی های مثبت مانند انطباق با سیاست های کلی 

نظام و عدالت محوری دارد، اما احساس می شود دولت به جای پرداختن به مشکلات 
اساسی که نیاز به جراحی است به اصلاح شاخ و برگ ها پرداخته است.«

 وی ادامه داد: »1- در تبصره یک این لایحه به فروش اوراق اشـــاره شـــده که ۳5 درصد 
نسبت به سال گذشته افزایش داشته است، در حالی که انتشار اوراق یعنی کشیدن 
چک و آینده فروشی اما دولت معتقد بود باید این سیاست متوقف شود. 2- همچنین 
در تبصره ۳ اختیارات ویژه ای به سازمان برنامه و بودجه برای جابه جایی اعتبارات داده 

شده که این مساله در آینده امضاهای طلایی را به دنبال خواهد داشت.« 
وی افزود: »۳- اگرچه ما موافق افزایش پایه های درآمدی کشور از طریق مالیات هستیم 
اما از طریق افرادی که فرارهای مالیاتی دارند؛ بنابراین مسئولان باید توضیح دهند چند 
درصد از این افزایش مالیات به فرارهای مالیاتی اختصاص یافته و چند درصد آن از 

حقوق بگیران اخذ خواهد شد؟«
صباغیان در پایان گفت: » 4-همسان ســـازی حقوق ها به ویژه حقوق بازنشســـتگان 
مطالبه اصلی مردم است بنابراین نمی توان از این همسان سازی گذشت ضمن آنکه 

افزایش 1۸ درصدی حقوق ها با وجود تورم 50 درصدی بی عدالتی محض است.«

   موسوی لارگانی: کسری داریم
 اما حقوق ها را افزایش دهید 

سیدناصر موسوی لارگانی در نشست علنی دیروز مجلس و در مخالفت با کلیات لایحه 
بودجه 140۳ گفت: »این بودجه از جهات مختلف دارای ایرادات اساســـی اســـت که 
نمی توان آن را در مجلس اصلاح کرد و اگر تغییر در آن ایجاد شود باعث دعوا میان دو 
قوه خواهد شد و دولت مسئولیت اجرای آن را نخواهد پذیرفت، بهتر است که لایحه 

بودجه برای بازبینی به دولت عودت داده شود.«
وی ادامه داد: »1- درآمدهای غیر واقعی در مقابل هزینه های واقعی باعث شده است که 
فشار سنگینی بر مردم وارد شود، افزایش 50 درصدی مالیات و افزایش کمتر از 20 درصد 
حقوق با توجه به تورم 40 درصدی باعث خواهد شد که نارضایتی در مردم ایجاد شود.«
وی افـــزود: »2- متاســـفانه در بودجـــه ســـال آینده از احـــکام برنامه هفتم در خصوص 
همسان سازی حقوق بازنشستگان و حقوق بگیران استفاده نشده است، همچنین 
در بودجه سال آینده بنگاه های تولیدی توان کار نداشته و از طرفی قدرت خرید مردم 

کاهش یافته و نیروی کار به خارج از کشور می رود.«
موسوی لارگانی گفت: »همچنین افزایش مالیات ها پیامدهایی برای تولید ایجاد خواهد 
کرد، از طرفی بودجه به آفت مزمن و بیماری ناترازی و کسری مواجه است، به طور قطع 
مالیات ها تحقق نخواهد یافت و قیمت نفت پیش بینی شـــده نیز محقق نخواهد 
شد. درخصوص بحث دلار نیز با توجه به تفاوت قیمتی که در بازار وجود دارد، ایجاد 
فساد خواهد کرد و همچنین درخصوص رتبه بندی معلمان و پاداش پایان خدمت 

آنها منبع کافی دیده نشده است.«
وی افزود: »همچنین در خصوص ارزش افزوده که در برنامه هفتم رأی نیاورده مجدد 
دولت آن را در لایحه بودجه آورده است و نیز در خصوص تبصره 1۸ بحث اشتغال در 
مناطق روستایی و توجه به مسائل دانش بنیان و بودجه استانی مطرح است با کسری 
بودجه مواجه هستیم، همچنین در بحث هدفمندی یارانه ها نسبت به سال قبل رشد 
10 درصدی مطرح شده است که با توجه به منابع و مصارف آن تحقق نخواهد یافت.«

   ارکانی: لایحه ۱۴۰3 به مردم فشار اقتصادی
 تحمیل می کرد  

احســـان ارکانی، عضو کمیســـیون برنامه و بودجه مجلس در گفت و گو با خبرگزاری 
مجلس با اشاره به رد کلیات لایحه بودجه 140۳ در صحن علنی مجلس گفت: »در 
جریان بررسی این چند روز مشخص شد که تصویب لایحه بودجه 140۳ فشار اقتصادی 
و معیشـــتی بـــه مردم را افزایش می دهـــد و لذا نمایندگان ملت نمی پذیرفتند، چنین 
لایحه ای که موجب تحمیل فشار به مردم  می شود، تصویب شود.« وی گفت: »یکی 
از این شـــاخص ها افزایش 49 درصدی منابع درآمدی مالیاتی بود، اگر چه ما همواره 
پیگیر افزایش سهم مالیاتی در درآمدهای دولت بودیم اما اینکه یکباره و ناگهانی در 
سالی که تولید کنندگان، اصناف و مردم دچار فشار اقتصادی هستند، 49 درصد سهم 

مالیات ها افزایش پیدا کند، اصلا قابل قبول نیست.«
وی اظهار کرد: »همچنین حقوق شاغلان و کارمندان با توجه به تورم 49 درصدی که 
دو هفته قبل توسط دولت اعلام شد، 1۸ درصد افزایش حقوق در سال آتی پیش بینی 
شده که تفاوت بسیار زیادی است و بنده پیشنهادم افزایش حقوق ۳0 درصدی بود 
که متاسفانه سازمان برنامه و بودجه نپذیرفت.« عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس 
عنوان کرد: »در خصوص همسان ســـازی حقوق بازنشســـتگان اگرچه رئیس سازمان 
برنامه وبودجه در دقیقه 90 که در حال رای گیری کلیات بودیم، دست خطی را نوشته و 
تحویل دادند که »من تعهد می دهم« اما طبیعتا این تعهد باید در لایحه به عنوان تعهد 
دولت دیده می شد که متاسفانه نبود و ما نمایندگان مجلس نمی توانستیم از حقوق 
مردم، بازنشستگان، کارمندان، شاغلان، کارگران، اصناف و تولیدکنندگان بگذریم 
و به لایحه ای رای دهیم که جز فشـــار اقتصادی و معیشـــتی به مردم، چیز دیگری به 
همراه نداشـــت.« ارکانی در پایان گفت: »از این رو در رای گیری امروز )سه شـــنبه( تنها 
۳۸ درصـــد نماینـــدگان رای موافـــق دادند و 62 درصد وکلای ملت با این لایحه دولت 
مخالفت کردند که نشـــان دهنده این اســـت که لایحه فعلی نتوانســـت حتی نیمی از 

نمایندگان را هم قانع کند.«

   شمس الدین حسینی: اعداد و ارقام بودجه ۱۴۰3 
منطقی بود 

ازجمله موافقان لایحه بودجه 140۳ سیدشمس الدین حسینی بود. وی در نشست 
، گفت:  علنی دیروز مجلس در موافقت با کلیات لایحه بودجه سال 140۳ کل کشور
»لایحه بودجه 140۳ برای اولین بار بر اساس ماده 1۸2 آیین نامه داخلی مجلس تدوین 
شده و این نخستین بار است که ما لایحه را دو مرحله ای برگزار می کنیم.« حسینی 
ادامه داد: »در تمام نقدها آمده بود که دولت درآمدهای بودجه را افزایش داده و شیب 
واگذاری دارایی های خود را کم کرده اســـت. این مســـاله در جهت اصلاح ســـاختار 
بودجه بوده است.« این نماینده مردم در مجلس یازدهم با طرح این سوال که برخی 
انتظـــار دارنـــد درآمدهای نفتی خود را افزایش دهند، گفـــت: »تلاش دولت در حوزه 
درآمدهای مالیاتی نیز این اســـت که از طریق افزایش پوشـــش مالیاتی درآمد خود را 
افزایش دهد؛ فقط یک مورد افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده است که این 

مساله در رسیدگی جزئیات قابل اصلاح است.« وی با اشاره به اظهارات نمایندگان 
در خصوص بخش بازنشستگان، تاکید کرد: »این موضوع در کمیسیون تلفیق تصویب 
شد که باید در حوزه بازنشستگان به گونه ای اصلاحات صورت گیرد که 50 همت 
به حکم موردنظر اضافه شود و مصوبه کمیسیون تلفیق نیز در همین راستاست.« 
 حسینی یادآور شد: »فروض بودجه نیز مناسب است و این ابتکار مجلس بوده که 
به این ترتیب فروض را از دولت خواسته است.« وی در پایان از نمایندگان مجلس 
خواســـت به کلیات رأی مثبت دهند تا وقت و زمان از دســـت نرود و بر مصوبات 

کمیسیون تلفیق پافشاری کنند. 

   بابائی کارنامی: کاهش کسری در لایحه بودجه ۱۴۰3 
پیگیری شده 

علی بابائی کارنامی در  نشست علنی دیروز مجلس در موافقت با کلیات لایحه بودجه 
140۳ گفت: »بودجه 140۳ اولین بودجه ای است که بر اساس برنامه هفتم تدوین می شود. 
ما توقع نداریم که تمامی برنامه های پنج ساله طی یک سال اجرایی شود، بلکه در این 
یک ســـال باید زیرســـاخت های مورد نیاز فراهم شـــود که رویکرد دولت در این بودجه 
نشان از حرکت دولت به این سمت دارد.« بابائی کارنامی با بیان اینکه کاهش کسری 
تراز عملیاتی در لایحه بودجه پیگیری شده است، افزود: »توسعه حمل و نقل و افزایش 
شفافیت بودجه یکی از موضوعاتی است که در این لایحه مورد توجه قرار گرفته است.«

   نمایندگان مجلس چه می گویند؟ 
افزایش حقوق و دستمزد و به ویژه مساله همسان سازی حقوق بازنشستگان ۱ مرور اظهارات نمایندگان مجلس نشان می دهد دغدغه اغلب آنها مساله 
بوده است. این موضوع درظاهر دغدغه درستی است؛ چراکه افزایش 1۸ تا 20 درصدی 
حقوق و دستمزد کارمندان دولت و بازنشستگان با وجود تورم 40 درصدی، معیشت 
مردم را دچار چالش می کند و منجر به کاهش رفاه افراد و جاماندن از تورم می شود. اما 
موضوع مهم اینکه مجلس زمانی می تواند دولت را مجبور یا راضی به پذیرش افزایش 
حقوق و دستمزد کارمندان و اجرای کامل همسان سازی حقوق و دستمزد بازنشستگان 
کند که در سمت منابع، منابع باکیفیت و پایدار و قابل تحققی را به دولت و سازمان 
برنامه و بودجه معرفی کرده که منجر به تشدید کسری بودجه و درنهایت دامن زدن به 
تورم نشود. به عبارتی مجلسی که دغدغه معیشت مردم را دارد، نباید با ایجاد منابع 
موهوم، دولت را مجبور به جبران این مصارف از محل چاپ پول یا تشدید فروش اوراق 

و انباشت بدهی کند. 
یکی از موضوعاتی که نمایندگان مجلس مطرح کرده اند، این است که  چرا دولت منابع حاصل از واگذاری شرکت های دولتی و منابع حاصل 2
از مولدسازی را به ترتیب ۳5 و 60 درصد کاهش داده است. براساس ادعای آنان، این 
موضوع در تعارض با کوچک کردن دولت و واگذاری سهام شرکت های دولتی است. 
با توجه به تجربه سال جاری که دولت از 100 همت منابع مولدسازی در هشت ماهه 
توانسته فقط 4. 4 همت از آن را محقق کند، این اعتراض نمایندگان مجلس وارد نیست 

و اتفاقا این کاهش نشان از واقع گرایی دولت و کاهش منابع موهوم در بودجه است. 
نمایندگان درحالی از فروش اوراق به آینده فروشـــی و یک خطر جدی و  انباشت بدهی یاد می کنند اما پرواضح است درخواست آنان برای افزایش ۳
حقوق و دستمزد و همسان سازی حتی اگر با دغدغه انتخابات اسفند 1402 هم نباشد 
)جلب رضایت بازنشستگان و کارمندان(، عملا با توجه به محدودیت های منابع، 
دولت را مجبور به تشـــدید کســـری بودجه و درنهایت جبران آن از محل فروش اوراق و 
امثال آن خواهند کرد. به عبارتی تجربه مجلس ادوار نشان می دهد در اغلب اوقات 
نمایندگان مجلس صرفا سمت مصارف بودجه )خرج( را بهتر دیده و از منابع )دخل( 
چیزی نمی گویند و درنهایت دولت می ماند با انبوه تعهدات بودجه ای و فرابودجه ای 

که منابع آن موهوم است. 
براساس گزارش های رسمی )ازجمله گزارش مرکز پژوهش های مجلس(  منابع پیش بینی شده از محل صادرات نفت خام، گاز و فرآورده های نفتی ۴
علی رغم واقع بینانه تر شدن نسبت به قانون سال جاری، اما تحقق تمامی منابع آن با 
دشواری هایی همراه خواهد بود. پیش بینی می شود درصورت تداوم روند فعلی کالاهای 
مشمول ارز ترجیحی و عدم اصلاح تدریجی این نرخ، به دلیل کم برآوردی منابع مورد 
نیاز برای واردات کالاهای اساســـی و دارو )و افزایش تقاضا برای ارز ترجیحی( درآمد 
ریالی محقق شده از این محل دچار چالش شود. همچنین در گزارش مرکز پژوهش ها 
آمده در لایحه بودجه سال 140۳ مصارف هدفمندی یارانه ها با کم برآوردی همراه بوده 
و مقدار این کسری حدود 270 هزار میلیارد تومان برآورد می شود. بازوی پژوهشی مجلس 
مدعی است در سال 140۳ مجموع تعهدات دولت به سازمان تامین اجتماعی نزدیک 
به 150 هزار میلیارد تومان باشد. درنظر نگرفتن چنین مبلغ قابل توجهی در سقف لایحه 
بودجه و ایجاد بدهی غیرســـیال از این محل، مغایر با اصول اصلاح ســـاختار بودجه 
است. به عبارتی نمایندگان مجلس باید با درنظر گرفتن این واقعیت ها و اینکه در بخش 

مالیات ها نیز دست دولت بسته بوده، درخواست افزایش مصارف را مطرح کنند. 
طی سال های اخیر نمایندگان مجلس تاکید داشته اند که دولت باید 40  درصـــد از درآمدهـــای نفتی را به صندوق توســـعه ملی اختصاص دهد. 5
رســـاندن ســـهم صندوق توســـعه ملی گرچه تکلیف قانونی است، اما به نظر می رسد 
نمایندگان مجلس نمی توانند همه »خوب ها« )عمل به تکالیف قانونی( را درکنار »ایجاد 
رضایت اجتماعی« )از افزایش حقوق ها و دستمزدها تا ...( با هم از دولت مطالبه کنند. 
موضوعی که نمایندگان نگفتند مســـاله بودجه عمرانی اســـت. در سال  آینده بودجه عمرانی افزایشی نخواهد یافت. با توجه به اینکه بودجه عمرانی 6
محل ورود دولت به بخش سرمایه گذاری و تشکیل سرمایه است و همچنین ورود دولت 
موجب تحریک سرمایه گذاری بخش خصوصی نیز می شود، این موضوع نشان می دهد 
نمایندگان مجلس توجه کمتری به تکلیف تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی داشته اند. 
البته ناگفته نماند که اغلب نمایندگان مجلس در زمان بررسی بودجه مجبور خواهند 
شد برای جلب رضایت عمومی در حوزه انتخابیه درخواست افزایش بودجه عمومی 

را به دولت ارائه داده و مطالبه کنند. 
شفافیت و درخواست واقعی شدن ارقام فرابودجه و آمدن آن به سقف 7 یکی از موضوعات مغفول در اظهارات دیروز نمایندگان مجلس، موضوع 
بودجه است. اضافه شدن ارقام فرابودجه باعث واقعی شدن کسری بودجه، مشخص 
شدن ذی نفعان پنهان در بودجه و شاید هم کاهش کسری پنهان بودجه خواهد شد. 


